
ГОДИНА XXXVI. Ц.ЕТИЊЕ, у суботу 24. новембра 1907. БРОЈ 52.
Ц и Ј к н а :

За Црну Гору на годину 8 
круна. на по године 4 круне. 
За Аустро-Угарску. Босну и 

Херцеговину на годину 12 кр. 
ка по године 6 круна.
За евеостале зенље годишње 

20 франака у злату. на по го- 
увне 10 франака у злату.
Нретплата се прииа саио у 

годинш.им иполугод. роконииа.

Поједини број 20 пара.

1.1А( IIРНОГОРИА
ЛИСТ ЗА НОЛИТИКУ И КЊИЖЕВНОСТ

Претплата се шаље поштан- 
ском упутницом, само и непо- 
средно аднинистрацнји „Гласа 
Црногорца“ на Цетиње. а коме 
је наручније. г. Вељку Раиада- 
нови+ју, К. Ц. агеиту у Котор.

Допнси се шаљу Уредништву. 
Рукописи се не враћају.
За огласе плаћа се: за сва- 

ку ријеч или за број од пет 
цифара по 4 паре за нрви 
пут, а за сваки даљи цуг по 
2 паре.

Власник: Државна Штампарија
Излази субатом Одговорни уредник: Филип Јерговић.

СЛУЖБЕНИ ДИО

ми
Н И К О Л А I

ло милости Божјој
КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Уну- 

трашњих Дјела, по саслушању Нашег 
Министарског Савјета, а на основу чл. 59. 
Устава, чл. 9. Закона о привременом по- 
словном реду у Народној Скупштини и 
чл. 54. Закона о изборима народнијех 
посланика, ријешили смо и рјешавамо:

Пошто је Народна Скупштина, сазвата 
у редован сазив за 1907. годину, у сво- 
јој II. сједници од 16. новембра 1907. 
године одлучила:

да се избори народнијех посланика за 
варош Цетиње и капетанију величку о- 
гласе неважећи, а нареде нови избори 
за то: 1.) што је посланик за варош Це- 
тиње д-р Лазар Томановић, предсједник 
Министарског Савјета, изабраг за посла- 
ника и у капетанији бањанској, те га је 
Скупшгина, пошто се није хтио изјас- 
нити којега се избора прима, а на основу 
чл. 54. Закона о изборима народнијех 
посланика, огласила за посланика капе- 
таније бањанске;

2.) што је посланик за канетанију ве- 
личку војвода Лакић Војводић, министар 
унутрашњих дјела, изабрат за посланика 
и у капетаиији андријевичкој, те га је 
Скупштина, пошто се није хгио изјаснити 
којега се избора прима, а на основу чл. 
54. Закона изборима народнијех посла- 
ника, огласила за Посланика капетаније 
андријевичке, —

наредити:
да се на дан 16. децембра 1907. годи- 

не-изврше нови избори за варош Це- 
тиње и капетанију величку, а за четворо- 
годишњу скупштинску периоду: 1907., 
1908., 1909. и 1910. годину.

Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.

Цетиње, 16. новембра 1907. г.
НИКОЛА с. р.

Министар Унутрашњих Дјела,
В. Лаки1ј ВојводиЋ с, р.

ми
Н И КОЛ А I

по милости Божјој
КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједдог Нашег Министра Унутраш- 

њих Дјела постављамо:
У контролнол одсјеку Лоштансно-Телеграфсног 

Одјељења :
за контролора у рангу поштара-теле- 

графисте треће класе Миљана Вуисића, 
Досадашњег поштара-телеграфисту исте 
класе цетињске поштанско-телеграфске 
станице, по потреби службе;

У пристанској поштанско-телеграфској станици: 

за поштара-телеграфисту треће кдасе
и вршиоца дужности унравника Богдана 
Бацановића, досадашњег поштара-теле- 
графисту исте класе и вршиоца дужно- 
сти управника андријевичке поштанско- 
телеграфске станице, по потреби службе; 

У подгоричкој поштанско-телеграфској станици.

за поштара-телеграфисту четврте класе 
Миљана Лазовића, досадашњег поштара- 
телеграфисту исте класе пристанске по- 
штанско-телеграфске станице, помолби,

У андријевичној поштанско-телеграфској станици. 

за поштара-гелеграфисту четврте к;,аес
и вршиоца дужности управника Љуба 
Војводића, досадашњег поштара-телегра- 
фисту исте класе цетињске поштанско- 
телеграфске станице, по молби.

Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.

Цетиње, 20. новембра 1907. г.
НИКОЈ1А с. р.

Министар Унутрашњих Дјела

В. Лакић ВојводиЛ с. р.

МИ

Н И КОЛ А I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Унутраш- 

њих Дјела ностављамо:
у цетињској поштанско-телеграфској станици: 

за поштаре-телеграфисте четврте класе:
Филииа Пејовића и Богдана Ђурашковића.

Наш Министар Унутрашњих дјела нека 
изврши овај указ.

Цетиње, 23. новембра 1907. год.
НИКОЛА с. р.

Министар Унутрашњих Дјела,
В. ЛакиЂ ВојводиЋ с. р.

МИ

Н И КОЛ А 1
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Унутраш- 

њих Дјела. а по саслушању Нашег Мини- 
старског Савјета, ријешили смо и рјеша- 
вамо:

да се Владимир Љепава, писар друге 
класе поштанско-телеграфског одјељења, 
на основу члана 49. Закона о чиновни- 
цима грађанског реда, отпусти из држав- 
не службе у интересу исте.

Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.

Цетиње, 20. новембра 1907. год.
НИКОЛА с. р.

Министар Унутрашњих Дјела,
В. ЛакиЈј ВојводиЂ с. р.

НЕСЛУЖБЕНИ ДИО

ЗАПИСНИК III. РЕДОВНЕ СЈЕДНИЦЕ
ЦРНОГОРСКЕ НАРОДНЕ СКУПШТИНЕ

држане 17. новембра 1907. год.
Предсједавао предсједник

Лабуд ГојниЋ,
секретар

Мил. Татар

Почетак у 9 сати прије подне.
За министарским столом сви чланови 

књ. владе.
Предсједник отвара III. редовну сјед- 

ницу Народне Скупштине.
Секрегар Поповић чита записник I 

и II редовне сједнице, који се иримају. 
Послије чита брзојавне честитке упућене 
Народној Скупштини, а затим чита мол- 
бе и жалбе. и то: Радоша Н. Мијатови- 
ћа, из Присоје; и официра Зека Ш. Вр- 
бице, из Његуша.

Прије прелаза на дневни ред поло- 
жили су заклетву посланици: Др. Л. То- 
мановић и бригадири: Б. Вошковић и 
В. Лазовић.

Предсједник објављује, да су одсјеци 
у смислу чл. 20. и 25. пословника иза- 
брали себи предсједнике, секретаре и по- 
јединог члана у одбору за молбе и жал- 
бе, и то:

/ одсјек: предсједника, Мирка Мијушко- 
вића; секретара, Саву Драговића и члана 
у одбору за молбе и жалбе Јована Ме- 
медовића;

// одсјек: предсједника, Риста Попови- 
ћа; секретара, попа Сганка Булатовића 
и члана у одбору за молбе и жалбе по- 
па Шћепа Мартиновића; и

/// одсјек: предсједника, Живка Дра- 
говића; секретара, попа Душана Петро- 
вића и члана у одбору за молбе и жалбе 
Гавра Протића.

Прелази се на дневни ред.
Извјестилац чита извјештај верифи- 

кационог одбора о оспореном мандату 
посланика Милисава I ојовића за избор- 
ну капетанију жупску.

Потпредсједник Николић тврди, 
да је каиетан жупски нудио предлагаче 
кандидата Вујиновића са кандидатском 
листом, али је они нијесу хтјели тада 
примити, већ су се доцније јавили за 
лисгу, када их овај није имао, те ]е про- 
тив-кандидат ирибавио листу од капета-

на луковског и поднио је на потврду 
обласном суду у Никшићу, коју му је 
суд као неисправну одбио. Напомиње, 
да је верификациони одбор требао да 
прибави судско рјешење.

Извјестилац вели, да је верифика- 
циони одбор преко Министарства уну- 
трашњих дјела тражио односне списе, 
али их није добио, те је и без њих своје 
извјешће поднио.

Нико Татар каже, да је нрема изјави 
потпредсједника Николића, као вршиоца 
дужности предсједника обласног суда у 
Никшићу, нроцедура ироведена законито, 
па предлаже да се мандат оснажи.

Саво Вулетић вели, да се скупштин- 
ска одлука не смије заснивати на исказима 
појединих говорника, већ греба сачекати 
односне списе и према њима своју одлу- 
ку донијели, како се не би о закон огри- 
јешили. Ово, вели, у толико прије треба 
учинити, што се проносе гласови о нре- 
сији и неправилностима ири изборима.

Потпредсједник објашњава се са Ву- 
летићем, указујући иа неке наводе свога 
ранијег говора.

Ђуро Дрецун за то је, да се мандат 
оснажи.

Поп Ђорђе Милановић истиче, ка- 
ко је закон о изборима комплициран и 
неподесан за наше савремене потребе и 
прилике, те се све његове формалности 
и нијесу могле у почетку у свему примје- 
нити, на иредлаже, да се мандат оснажи.

Министар Пламенац напомиње, да 
верификациони одбор поред осталих жал- 
ба, поднешених иротиву појединих избо- 
ра, није добио ниједну, у којој би се 
говорило, да се ма коме пресија чинила 
од стране власти.

Саво Вулетић враћа се на неке на- 
воде свога ранијег говора, а затим ука- 
зује на претрес оспораваног мандата по- 
сланика љешанског, као и на то, да 
околност, што је закон о изборима, по 
истицању неких говорника, комплициран, 
иде у ирилог тужиоиа, па је стално за 
то, да се одложи рјешавање о овом ман- 
дату док се сииси прибаве, како се Скуп- 
штина не би о закон огријешила.

Мирко Мијушковић слаже се са 
тим, да је закон о изборима доста ком- 
плициран и да је исти у првој својој ири- 
мјени наишао на потешкоће. Надаље на- 
браја кривице, које несумљиво могу ути- 
цати на исход нзбора уошите и повла- 
чити за собом поништење мандата. На- 
води да за конкретан случај не налази 
ниједне такве кривице, него да је потпу- 
но очуван принцип тајног гласања у ду- 
ху закона о изборима, будући да су била 
два кандидага, биле двије кутије, и даје 
каидидат Бојовић од цјелокупног броја 
гласача, њих 668 на броју, добио 450 
гласова, које би добио и онда, да је и 
трећег кандидата било, — што значи, да 
је добио аисолутну већину гласова и 
тиме је вол.а народна потпуно изражена, 
паје мишл.ења, да се овај мандат оснажи.

Саво Вулетић не слаже се с пред- 
говорником, па вели, да је у питању, да ли 
би сви они, који су за Бојовића гла- 
сали, дали за њега гласове и онда, кад 
би била и трећа кутија.

Обрен Рњез слаже се са оним пред- 
говорницима, који су за то, да се ман- 
дат уважи.

Мирко Мијушковић противан је Ву- 
летићевој тврдњи, наводећи, да су гла- 
сачи знали, да постоје двије кутије те кад 
не би вољни били дати своје гласове за 
Војовића, не би ни долазили да гласају.

Предсједник ставља на гласање од- 
борски извјештај, који Скупштина одбија, 
а мандат оснажава.

Извјестилац чита извјештај верифи- 
кационог одбора о оспореном мандату 
посланика Јована Пламенца за изборну 
каиетанију доњо-црмничку.

Мирко Мијушковић као главну чи- 
њеницу у овој ствари налази то, што 
није утврђено, да ли је против-кандидат 
Клисић поднио листу 22. или 24. сеп- 
тембра капетанском суду на потврду, те, 
ако би се доказало, да ју је подносио 
22., а не 24., па му је капетански суд од- 
био, без сумње, да би се овај мандат 
морао поништити. Али пошто та окол- 
ност ни одбору није јасна била, то пред- 
лаже, да се образује анкета, која би учи- 
нила потребни извиђај, према којему би 
Скупил ина донијела своју коначну одлуку.

ЖивкоДраговић у свом подужем 
говору излаже како је ствар по овом 
послу текла.

Министар Пламенац вели, да се об- 
ласни суд у Вару огријешио о односну 
наредбу минисгра правде и закон о из- 
борима, јер је неиравилно потврдио про- 
тив-кандидатову листу, коју капетански 
суд и да му је на вријеме поднешена, 
није смио потврдиги на основу чл. 27. 
закона о изборима. Даље, напомиње, да 
је верификациони одбор предвидио то, 
иначе да не би донио онакву одлуку.

Саво Вулетић вели, да се не смије 
посумњати у извјештај обласног суда све 
док се не чује противно и ако је исти 
требао да се предходно извијести 
од капетанског суда зашто није канди- 
датску листу Клисићеву потврдио, па 
предлаже, да овај мандат не треба осна- 
жити све донде, док се потребно ишље- 
ђење не учини и чују обије стране.

Министар Вукотић вели, да обласни 
суд није смио кандидатску листу Кли- 
сићеву потврдити без проиисних иснра- 
ва, јер сам у свом извјешћу тврди, да 
иста није поднешена у смислу закона о 
изборима. Наиомиње, да је излишно го- 
ворити о овоме предмету и предлаже 
оснажење мандата.

Мирко Мијушковић примјећује, да 
би излишно било говорити о овој ствари 
онда, кад би капегански суд одбио кан- 
дидатску листузбог њене неисправности, 
али пошго се из извјешћа види, да је 
она одбивена само за то, што је подне- 
шена на потврду у 10 а не у 8 сати, — 
то остаје стално при томе, да је потреб- 
то извиђај учинити.

Нико Татар веди, да је обдасни суд. 
неправилно потврдио против-кандидатску 
листу, са чим у вези доводи агитацију 
вршиоца дужности нредсједника барског 
обласног суда, те је за то„ да се овај 
мандат оснажи.

Митронолит наиомиње, да је против- 
кандидат неправилно поднио листу без 
прописних исправа и обилазио законом 
одређено вријеме, на је зато, да се овај 
мандат оснажи.

Мило Дожић наглашава, да је из- 
лишно и даље говорити о оснажењу 
овог мандата, кад се јасно види, да је 
противкандидат ноднио листу неисправну, 
а обласни је суд потврдио противно чл. 
27. закона о изборима, те је зато, да се 
овај мандат оснажи.

Предсједник ставља на гласање од- 
борски извјештај, који Скупшгина одба- 
ца, а рјешава да се овај мандат оснажи.

Сједница је закључена у 12 сати.
Предсједник,

Секретар, Лабуд Гојнић,
Мил. Татар.

ЗАПИСНИК IV. РЕДОВНЕ СЈЕДНИЦЕ
ЦРНОГОРСКЕ НАРОДНЕ СКУПШТИНЕ

држане 22. новембра 1907. год. 
Предсједавао предсједник

Лабуд Гојнић
секретар

Крсто Поповић.
Почегак у 9 сати прије подне.
За министарским столом г. г. министри: 

Д-р Томановић, Војводић, Вукогић и 
Пламенац.

Предсједник отвара IV. редовну сјед- 
ницу Народне Скупштине.

Секрегар Татар чита записник III. 
редовне сједнице, који Скупштина ирима 
без иримједбе.

Секретар Поповић чита брзојавне 
честитке упућене Народној Скунштини, а 
затим чита у изводу молбе и жалбе, и 
то: Дмитра Н. Михаиловића из Пипера, 
Митра Никовића из Никшића, Мила М. 
Вуковића из Скопља у Сгарој Србији, 
Секуле М. Савељића из Мартинића и Ву- 
чине Р. Павићевића с друштвом из Да- 
нилова Града.

Даље чита два указа Књаза — Госпо- 
дара, којима је књ. влада овлашћена, да 
поднесе Народној Скупштини на претрес 
и рјешење: пројект закона о војсци и про- 
јект државног буџета за 1908. г. Читање 
ових указа Скупштина је стојећи саслу- 
шала и одазвала се са узвицима: Живио!

Прелази се на дневни ред.
Предсједник позива извјестиоца ад- 

ресног одбора, да ириступи читању на- 
црта адресе.



Извјестилац Мирко Мијушковић 
чита нацрт за адресу.

Предсједник објављује, да је сврше- 
но читан.е адресе и да се приступа пре- 
тресу у начелу.

Мирко Мијушковић као извјестилац 
износи ексиозе о нацрту за адресу, на- 
помиње да адреса може бити двојака, 
или је, вели, иарафраза пријестоне бе- 
сједе или критички пријеглед владиног 
рада, изнесеног у пријестоној бесједи.

Да би објаснио ставове у адреси, ко- 
јим се оцртава значај уставности и пар- 
ламетарности, износи мијене, кроз које 
је пролазио наш државни живог од по- 
четка администрације и државне орга- 
низације у сувременом смислу. Црта оп- 
ширно како се долазило до државнијех 
службеника, како су ови руковали др- 
жавнијем пословима, какве су биле иош- 
љедице таквог рада, и како је морала 
наступити промјена дотадашњег начина, 
јер су резултати били неновољни. По- 
миње као неминовну пошљедицу гога, 
привремену контролу и њен значај за 
администрацију, која се дотле водила 
примитивно без довољно пажње и оз- 
биљности.

Прелази на давање Устава и значај 
тог историјског чина за Црну Гори, шта 
је шл.едовало иза тога, слика подвоје- 
ност, која узима све јаче димензије од 
Устава и тој иодвојености не даје наче- 
лан карактер, него су јој, вели, мотиви 
у одузетим повластицама и правима онијех 
људи, који су хгјели да и даље играју 
улогу повлаштенијех, који се у том циљу 
удружују с онијем л.удима, противу ко- 
јих су вазда радили, које су прије тога 
у свачему потцјењивали, само да изгу- 
бљене привилегије иоврате. Сад се обра- 
ћају народу, одијевају се плаштом на- 
родњака, да тијем свој ирвашњи значај 
новрате. Жали што је један дио свјесних 
и школованијих овима иослужио као 
средство, што су се дали обманути и на 
зло завести, што се нијесу отресли тих 
најзатуцанијих консервативаца и оних 
њихових трабаната, иа се удружили с 
онијема, који су им ио свему најближи, 
те би тако могли корисно послужути и 
народу и држави. Истиче потребу истин- 
ске и здраве парламетарности, како ће 
тек помоћу ње на уираву земаљску до- 
лазити најбољи синови народни, и да је 
го иут, којим вал.а да иде уставни жи- 
вот код нас. Завршавајући овај политич- 
ки дио адресе, напомиње као неминов- 
ну потребу потпуног консолидовања у 
земљи, обраћа пажњу књаж. владе на 
то објашњујући, како интереси државни 
и народни императивно захтијевају, да се 
сви они способни и вал.ани елеменги 
треба да удруже, те да заједничким радом 
поправе оно што је досад урађено, а 
није било ни од какве користи.

Прелазећи па дио адресе, који говори 
о новим законима и измјенама досадаш- 
њих, истиче као најнужније закон о ад- 
министративној и судској иодјели земље, 
која би се могла извести цјелисходно, а 
да државу не стане скупље, него јевти- 
није. С тијем у вези да се уреде оишти- 
не на принципу самоуправе, а на пле- 
менској основици, најприроднијој за на- 
ше прилике. Износи у подужем објаш- 
њењу, да се све го не може извести без 
сиремног и способног чиновништва, које 
треба уредити и коме треба опстанак, 
сталност и будућност осигурати. Истиче, 
да је чиновничко питање једно од нај- 
значајннх иитања нашег друштвеног и 
државног живота, да је оно узрок нашим 
политичким трзавицама и забунама.

Наглашује важност министарства фи- 
нансија у државној организацији, каква 
га задаћа очекује, ако се жели народно 
благостање нодићи, потребу ироиорци- 
оналног разрезивања државнијех пореза 
и дажбина, које би тада биле и лакше 
и сношљивије. Економски преображај у 
иодужем говору истиче као једну од нај- 
потребнијих ствари, наводећи, да докле 
се год томе не приступи, да је сваки 
други посао илузоран. Мисли, да у да- 
нашњим приликама ми нијесмо у опште 
кадри на томе ништа учинити без помо- 
ћи страних капитала, које треба тражити 
и паметно с њима сва предузећа угово- 
рити, као исушење баруштина и Скадар- 
скога Језера, регулисање Бојане, навод- 
њавање равница.

Истиче потребу индустрије, у коју би 
се могли употребити новци, који долазе 
са стране, а особито новац из Америке, 
од којих до сад не види никакве трајне 
и стварне вриједности, јер се троши за 
мануфактурне артикле изван земље, раз- 
вија се штетан раскош, а за то се цви- 
јет народни, снага његова упропашћује 
у далеком свијету. Вели дал.е, да је Књ. 
Влади дужност да одлажење у Америку 
и превентивнијем мјерама сведе на што 
мању мјеру. Износи потребу земљорад- 
ничкијех задруга, њихов економски и 
морални значај за народ. Наводи као 
велику потребу да би се привреднику 
стварно помогло, установљење једног 
хипотекарног завода.

О иросвјетном напретку изражава се, 
да би се пошло и дал.е у нашој про- 
свјети, треба да га васпитањем руководе

стручно спремни људи, за које ваља 
створиг ако не сталну стручну школу, а 
оно курс за стручно спремање наставни- 
ка. Истиче да су потребне привредне и 
тргввачке школе, а за њих треба прег- 
ходну спрему да да једна средња шко- 
ла на чисто реалној основи. За нас је 
доста једна цијела гимназија, било са 
класичним или реалним обиљежјем.

О војсци и спољној политици нема 
што више рећи, него је то речено у на- 
црту за адресу. И ако би о спољној ио- 
литици имао доста рећи у овим прили- 
кама, уздржава се из политичких обзира.

Завршује свој говор о анархистичкој 
завјери, осуђујући.је најодлугније, јер се 
с тим чином ишло да се наше државно 
биће уништи, да се наше мученичке те- 
ковине упропасте.

Јово Поповић: Мишљења је,1 да 
је нацрт адресе сувише идеалан, а иде- 
ална адреса не одговара потребама на- 
рода. Указује на адресу прошле Народ- 
не Скупштне, за коју вели, да је била 
више идеална, па је у бојазни, да из 
велике идеалности не изађе разочарање 
и да народ не разумије нешто друго, што 
му ми нијесмо кадри дати. Што се тиче 
унутрашње политике, вели, да Народна 
Скупштина не може летимично рећи, да 
се нема потребе измирења са свима еле- 
ментима, него да треба жељеги измире- 
ње и заједнички сложан рад за опшгу 
корист. Слаже се са нацртом у гоме, да 
је потребно стварање нових закона и 
усавршавање и исправка постојећих, али 
за увођење страних капитала ради при- 
вредних и индустриских предузећа у 
земљи вели, да, и ако је пријека иогреба 
то не иде тако лако, како би по нацрту 
изгледало, јер за то треба гаранција а 
ове зависе и од политичких ирилика у 
земл.и. Нацрт адресе, вели, није рекао 
ништа о нашој браћи у туђини, а то би 
требало учинити, и Скупштина би се 
огријешила о своју дужност, о завјетну 
мисао Црнс Горе, ако то не би учинила.

М и н и с т а р п р е д с ј е д н и к Д-р 
Томановић: Категорички одбија ири- 
јекоре Влади, или још више оптужбу, 
која јој је управл.ена иасусом у нацрту 
адресе: „Несумњиво ј е, да су
агитаторски рад иоменутих 
елемената и р е а г и р а н. е н а т о 
оставили и з а с е б е н е м и л и х 
т р а г о в а, т е т о м е г р е б а т р а- 
ж и т и о з б и љ н а л и ј е к а.“ Налази, 
да је ово ирава оптужба управљена да- 
нашњој Влади, чији је он предсједкик, 
и вели, да јој никако нема мјеста, а још 
мањс имало је мјеста ономе пријекору 
од стране Скупштинског предсједника на 
једној од ирошлих сједница, гдје је ре- 
као, да је Влада поступила у рукавицама 
према осумњиченим саучесницима у от- 
кривеном анархистичком злочину, —кад 
се зна, каква је ситуација била у земљи 
када је данашња Влада на уираву дошла, 
као и какве је тешкоће имала да са- 
влада и савладала их у међувремену 
свога досадашњег рада. Ради примјера 
за ово указује: на писање опозиционог 
листа у Никшићу и реагирање народа на 
то — напад на штампарију, на догађај 
у Подгорици и евентуалне у вези са 
овим; на ировиривање револуције уГра- 
хову; на проношење гласова ио земљи 
и на страни о револуцији у Црној Гори; 
на полазак и бављење Књаза Господара 
V иностранство ио жел.и владе ради 
Његовег драгоцјеног здравља; на ио- 
јављивање познате прокламације у Би- 
ограду, којом се народ у Црној Гори
позива на устанак а иод барјаком „На- 
родне странке" као и на тешкоће око 
сузбијања те прокламације; даље, на 
познате догађаје у Дробњацима и Го- 
ранском. Реагирање владе на све то, као 
и у опште на дјеловање незадовол.еника, 
вели, изведено је и преко сваког очеки- 
вања, и не зна, да ли се може то двоје срав- 
нити; па да је с тога она и онаква оптужба 
потпуно неумјесна и да јој се влада није 
надала јер је није заслужила; тим прије 
чуди се тој оптужби што је влада спо- 
разумно радила са групом посланика из 
прошлогодишње Скупштине; апелује на 
Народно Представништво, тражећи да 
оно на то реагира и изрече о томе свој 
праведни и непристрасни суд.

Предсједник: (Даје 15 минута 
одмора).)

(Послије одмора.)
П р е д с ј е д н и к: Наставља прекину- 

ту сједницу.
Секретар Поповић читауказКња- 

за Господара, којим се овлашћују пред- 
сједник Министарског Савр.та и министар 
нравде, да може поднијети Народној 
Скупштини иа претрес и ријешен.е закон- 
ски пројект о суђењу анархистичких зло- 
чина. Саслушавши стојећи овај указ, 
Скупштина се одазвала са усклицима: 
Живио Господар!.

Предсједник наставља прекинути 
дневни ред.

Поп Крсто Поповић: За такву је 
адресу која ће бити искрени и отворени 
израз народних мисли и жеља, а то гле- 
диште заступљено је, вели у овом нацр- 
ту, па је у начелу за адресу, каква је у

нацрту поднешена. Наводи, да и адреса 
као и Пријестона Бесједа у главном се 
састоји из два дијела, те у нацрту под- 
нешене адресе, и ако у кратко али ис- 
крено и отворено изражена је најдубл.а 
захвалност оцу наше отаџбине, Госпо- 
дару на поздраву и важности давања ус- 
тава, циљ којега добро је у нацрту про- 
тумачена, кад се каже да се давањем 
устава није ишло на то да се народна 
снага цијеиа и да лични интереси буду 
повод за диобу у противничке таборе, 
већ да се с њиме и писмено загарантује 
оно што је и прије постојало — даван.е 
народног мишљења у оиште народним 
пословима.

Сравњује нацрт овогодишње адресе са 
нацртима адреса нрошле Скупштине, и 
закључује да је нацрт овогодишње адре- 
се прожет истинским демократизмом, до- 
чим оскудијевају нацрти прошлогодиш- 
њих адреса, па вели док адресни одбор 
у поднешеном нацрту на дуго и широко 
развија теорију уставности, чега је неиз- 
бјежна посљедица парламентарност, која 
треба да иочива на нринцину међусоб- 
ног поштовања свачијих права и препо- 
ручује да се ново код нас прилагођава 
нашем старом добром, а да се у народ- 
ни живот уноси од новог само оно што 
је освједоченим искуством доказано као 
несумњиво добро, дотле у ирошлогодиш- 
њим нацртима адресним одмах се пошло 
у критику и осуду старог доба Црне Го- 
ре с једне стране, а с друге опет на перфи- 
дно лично нападање ондашњихуправљача 
земл>е. Не жели се упуштаги у осуду 
оних, који су једно мислили а друго го- 
ворили, (од чега ће се многи постиђети, 
а многи се већ и стиде) као ни исти- 
цати све појединости из наше гако рећи 
сокак политике, која се код нас почела 
водити од Устава, а особито од нрошло- 
годишње Народне Скупштине, чији су 
мотиви тако јасни да их и мало дијете 
разумјети може, а свијегу то, каже, може 
можда бити нејасно и Бог зна како може 
мислити о нрогресивности наших дана- 
шњих ултра-опозиционара, који се груде 
да свијету нреставе нашу домовину у 
најцрњим бојама, а на жалост неки од 
њих и толико пођоше далеко да хтједо- 
ше Црну Гору да обезглаве, вјековне 
мученичке тековине да униште и нашу до- 
мовину предаду неком као дар, за који 
би их добро наградио.

Није против принципијелне опозиције, 
јер бивао сам, вели и биваћу опозиција, 
али само зломе у пропагирању за добро 
узвишеног Господара и народа.

Говори о склопу бившег „Клуба Народ- 
не странке" и о моралној вредности еле- 
мента, који су га сачињавали и жали што 
су ти елементи били покријепљени са 
неколико млађих наших интелигентних 
људи, који се с ирвим удружише да би 
образовали котерију за себично потпо- 
магање, али посљедњи је да се опро- 
сти (послије искреног кајања) ако би се 
искрено покајали и повратили.

Консолидовање у земљи биће, каже, 
лијек да наши стари феудали, који про- 
л.етос измислише онај јединствени „па- 
радокс" и који чак у стихове огпјеваше 
да је говорник с друштвом „камарила" 
а они демократе, и ако свако зна, којему 
је имало њихова историја позната, да је 
њихов дембкратизам као узвик оне ли- 
сице, кад је рекла: кисело је грожђе.

Примјећује одбору, заш го у нацрту не 
изложи ногребу, да Књаж. Влада изради 
пројект закона о парох. свјештенству, 
његовим дужностима и нравима, а о то- 
ме је и прошла Нар. Скупштина дони- 
јела одлуку, што и свјештенство по сво- 
јој прошлости и садашњости као зна- 
чајна установа заслужује.

Гласа у начелу за адресу а кад буде 
претрес у појединостима, вели, изјасниће 
се за измјену за коју буде био.

Саво Вулетић: Као члан Адресног 
Одбора одбија примједбе упућене нацрту. 
Вели, да је Министар Предсједник Д-р 
Томановић рђаво разумио оно, што је 
Адресни Одбор са цитираним пасусом — 
који он напада — у нацрту, хтио рећи, 
и да то није нити може бити оптужба, 
упућсна влади, него је са оним ставом 
само дотакнуто право стање наше унут- 
рашње иолитике, које говорник оиширно 
претреса, износећи могиве оних, који по- 
сијаше сјеме раздора у прошлој Скуп- 
штини, иа то послије пренијеше у народ. 
Вели, да су том коловође они, који су 
ирије Устава, као „одабрати" имали у 
Црној Гори изванредна ирава, која им 
је Устав слистио, па су пошли да по при- 
мјеру негдашњих европских феудала, по- 
моћу демагоштва добију оно што им је 
прије Круна давала, називајући се лаж- 
ним народњацима. Жали, што се један 
дио млађих интелигентних људи код нас 
отуђио од оних, чијем је друштву имао 
нрипасти, па је отишао да погпомаже ове 
негдашње дерикоже народне, али сенада 
даће сетај дио нашеинтелигенцијекадтад 
освијестити. Даље, реагира на пребаци- 
вање г. Ј. Поповића, да Је сувише иде- 
алан онај дио нацрта, који садржи про- 
грам економског препорођаја и вели, да 
је он баш реалан, па и ако се не може 
остварити за годину двије. Истиче то

као ирограм свој и својих политичких 
другова, и вели, да он неће бити за други 
нрограм већ за тај тако радикалан. Што 
се тиче рада Нар. Представништва гражи 
ту погпуну иарламентарност, јер сматра 
уставност без парламентарности илузор- 
ном, и он неће да зна за такву назови 
уставност. Истом је противу котеријан- 
ства, а поштује само принцииијелну по- 
дјелу у мишљењу. Расправља опширно 
како и зашто треба извести консолидо- 
вање у земљи; треба, вели, иригрлити 
оне, који су заведени и били на стран- 
иутици, јер ако их пригрлимо, утииај 
оних, који су их завели, биће немогућ, 
а у противном случају пријетила би опас- 
ност земљи од неслоге међу л.удима, који 
су на силу Бога иостали тобожњи поли- 
тичари, зеведени агитацијама несолидних 
људи, који су их хтјели завесги не на 
основу каквих политичких иринципа већ 
у себичне сврхе. Држи, да је за спољну 
политику доста речено у нацрту кад је 
одбор у томе парафразирао оно шго је 
у Пријестоној Бесједи о спољној поли- 
тици речено. Изјављује на свршетку, да 
би требала Скупштина да усвоји нацрт 
Адресе у начелу, а наравно и у поједи- 
ностима, изузев, ако би се гдје год сти- 
лизација незнатно изм јенила. Противу 
других каквих измјена устаће, вели, нај- 
одлучније.

Министар Пламенац иримјећује не- 
ким нредговорницима, да се заносе у 
идеалима, за које је и он као млад чо- 
вјек, али го не води користи и ногребама 
нашега народа. Приговора Вулетићу од- 
носно наиада на владу са оним ставом 
о немилим граговима и вели да се томе 
није надао ни од другога а камо ли од 
њега, којега је влада, коју он данас на- 
иада, у сваком гренутку позивала да јој 
буде од помоћи у тешкој ситуацији у 
земљи, као што је нозивала и свакога 
онога, на кога је рачунала да патриотски 
осјећа за домовину, јер да се радило о 
спасавању отаџбине и да је то реагира- 
ње било за спасавање нашег бића др- 
жавног. И Јован Пламенац и појединци 
ништа су били, вели, само да се спасе 
част и домовина наша. Дал.е вели, даје 
влада с правом очекивала од Вулетића 
и другова му да ће се они друкчије из- 
гориги а не на овај иачин да се може и 
овако и онако тумачити владић рад, јер 
онај пасус у нацрту не може се друкче 
разумјети него тако, да је владин рад 
осгавио немилих трагова у земл.и, те ако 
би остао онакав какав је, значило би да 
се потврђује писање страних листова, 
који непријател.ски пишу о нама и нашој 
отаџбини; па тражи да Народно Пред- 
ставништво даде свој суд о томе.

Мирко Мијушковић вели да је Ву- 
летић јасно декларирао, што се са оним 
пасусом у нацрту хтјело рећи, а чуди се 
г. министру Пламенцу, кад је казао, да се 
с тим пасусом окривљује Влада. Полеми- 
ше са Јовом Поповићем и министром 
Пламенцем у онола дијелу гдје се приго- 
вара нацрту да је идеалан, па всли да 
нешто може биги идеално, али и оствар- 
Л.ИВО. Надаље нриговара Јову Поповићу 
да је узео на себе непријатну улогу да 
говори противу измирења са опозицио- 
ним елементом и мисли, да нема човјека 
у земљи, који не би рад био да су сви 
елементи ваљани и способни у заједници, 
то је мотивисао и заступао у ранијем свом 
говору, а то становиште застуиа и сада 
и за то је, да треба радити свим силама, 
да се они који су стицајем нрилика пош- 
ли странпутицом и показујудобру вољу 
на рад за корист домовине, опет пригр- 
ле. Замијера Јову Поповићу да се хтио 
популарисати тим, што је у свом говору 
нримјетио нацрту за адресу, да се овај 
није дотакао нити се доста изјаснио о 
нашој браћи ван границе. Вели, да тој 
примједби нема мјеста, јер ако нацрт не 
спомиње то у тачки о спол.ној политици, 
он га истиче у тачки гдје се говори “о 
војсци и гдје се каже да су Црногорци 
спремни како ће у своје вријеме одгово- 
рити завјетној мисли Србиновој и исто- 
риском позиву ЦрнеГоре, које Народно 
Представништво ни за тренутак не смије 
заборавити.

Саво Вулетић консгатира факт, да 
влада има диспозицију да вјерује да ов- 
дје има неко ко је против ње наперен. 
Вели, да он хоће да критикује. Декла- 
рира се поводом примједбе мииистра 
Пламенца, да он познаје владин рад, јер 
да је призиваг за савјеговање, ге вели 
да је он заиста пристао прољетос на 
неку врсту заједничког рада с људима, с 
којима се у начелу не слаже нити се икад 
слагао, али је то чинио да би се могао 
бранити од извјесне најезде и котеријан- 
ства, које је хтјело да иогази нрава 
свих оних, који неће с њом, али да је 
задржао своја политичка начела од ко- 
јих неће одступити. Шго се гиче његова 
учешћа у пословима владе, вели, да је 
бивало да га по који министар заисто 
пита као друге му другове, али да то 
није бивало често, и бивало је у мањим 
пословима, па и кад су питали ријегко 
се кад поступало по њиховом савјету. 
Опет наглашава, да му је улога као на- 
родног посланика да критикује. Разјаш-



н>ава што се има разумјети под ријечју 
преагирање у нацргу адресе и објаш- 
њава да јс прво реагирање учињено од 
њега и његових другова посланика про- 
љетос у Скупштини када су чинили оп- 
струкиију; па ипак је за консолидовање 
и истиче потребу огаџбине од тога. Пре- 
порУчУЈе влади да не замишл>а опозицију 
гдје је нема, а исто вели да ће он бити 
олозииија у толико, што ће строго па- 
зити — као народни иосланик — на по- 
слове ове и сваке друге владе и најстро- 
жије критиковати све оно што је за кри- 
тиковање.

Министар Пламенац напомиње, да је 
тенденција његова ранијег говора била 
та, да се тим више чудио Вулетићевом 
заступању оног пасуса о „немилим тра- 
говима", што му је изближе био познат 
владин рад, који је бивао споразумно са 
њим и његовим друговима. На Вулети- 
ћеву примједбу, да бива случајева гдје 
се здружује јагње с вуком, управља пи- 
тање на њега, да каже ко су вукови а 
ко јагањци.

Извјестилац М и р к о М и ј у ш к о в и ћ од- 
говара на питање министра Пламенца и 
вели, да има доказа да таквих случајева 
може бити, а доказ је баш рад досада 
познате опозиције, гдје су били заједно 
и вуци и јагањци.

Саво Вулетић такође одговара на 
постављено питање министра Пламенца, 
говорећи да он нође-кад говори у фи- 
гурама па да је и ово фигура, коју свако 
па и министар Пламенац добро разумије 
пошто је то алузија на наш полигички 
живот, који нам је свим познат.

Јово Поповић: Одговарајући на при- 
мједбе извјестиоца Мијушковића изјаш- 
њава се односно измирења са досада- 
њим опозиционалним елементима. Каже 
да греба чињети све могуће да се све 
снаге уједине у корист отаџбине, али да 
и при измирењу треба се држати извјесне 
резерве како не би било никаквог изнена- 
ђења доцније. Одговарајући даље на нри- 
мједбе г. Мијушковића доказује да није 
само популарно говорит у Скупштини о 
Србима ван наших граница, него да је то 
и дужност Црногорског Народног Пред- 
ставништва да се сјети и у овим нашим 
тешким домаћим околностима наше браће 
који су нод туђином. Наиошљетку изјав- 
љује, да се послије изјаве (Зладине о на- 
црту адресе и он придружује мишл>ењу 
да се нацрт адресе у начелу одбије, пошто 
у истом не достаје никакво признање од 
стране Народног Представништва Књ. 
Влади за њен досадањи рад иун само- 
пожртвовања,

Предсједн ик оглашава, да једовршен 
нретрес нацрта адресе у иачелу, па ста- 
вља на гласање овај, који Скупштина 
прима у начелу. Сједница је закључена у 
113/ј сата прије подне, а друга је зака- 
зана за 23. о. м. у 9 сати изјутра са 
дневним редом: Претрес нацрта адресе 
у појединостима.

Секретар Предсједник
Крсто Поповић Лабуд Гојнић

свештеник

Еконамисте о данашњој кризи.
Поводом новчане и индустријске 

кризе, која је настала у Америци 
а захватила донекле и Еврону, за- 
нимљиво је чути мишљење струч- 
њака економиста о том питању. 
Из проучавања прошлости еконо- 
мисте су доказали да постоји из- 
нјесан закон о периодичности кризе. 
Нво неколико година из XIX вије- 
ка, кад су се кризе понављале: 
1810, 1818, 1825, 1836, 1847, 1857, 
1864, 1873, 1882, 1891, 1900 и 1907. 
Изгледало је једном, да ти подаци 
садрждвају тачно правило о пона- 
вљању кризе, те су многи били 
увјерени, да се кризе фаталном 
иуждом марају поврађати од при- 
лике сваке десете године. Један од- 
личнифранцуски економиста бијаше 
пошао и даље, те је у једном свом 
Раду покушао да изнесе и неке 
зависносги тог закона о десетого- 
Дишњем понављању кризе са дру- 
Гим природним појавама.

Нзегова расматрања бијаху за- 
нимљива, али недостајало му је 
података да би могао доЕи до 
'[ачнијих и сталнијих резултата. 
Због тога изабраше економисте 
Други непосредни начин, те насто- 
1ахУ да периодично понављање 
кРизе објасне нодацима ужег еко- 
номског значаја. Економиста Ин- 
ГЈ|ар скренуо је пажњу нарочито на 
г°Дишње обрачуне емисионалних 
анки и примјетио је, да су по- 

Даци о износу мјеница у банкама 
и о металичкој готовини од ве-

ликог значаја за оцјену понављања 
кризе.

Године 1847. настаде велика кри- 
за, проузрокована жељезничким 
шпекулацијама. То бјеше доба, кад 
је отпочела примјена жељезница у 
индустрији и свијет се дао обма- 
нути надама у огромне добитке. 
Цијена памука бјеше уз то ванред- 
но поскочила, а икдустријска екс- 
панзивност бијаше достигла свој 
врхунац. 1 е године је био банчин 
портфељ пун мјеница (250 мили- 
јона), а металичка готовина пала 
је на минимум (100 милијона). Бан- 
ке су се пуниле све више мјени- 
цама, а злата је понестајало, те 
кад се већ натраг није могло, про- 
пало је 400 новчаних завода са 
дугом од 600 милијона крука у 
самој Енглеској. Па и иста „фран- 
цуска банка“ бијаше приморана, 
не би ли се како отела од неизбјеж- 
не пропастн, да позајми у руског 
цара 50 милијона круна. Општи 
страх је овладао и капиталисте се 
не усудише да уложе своје капи- 
тале у које драго инвестиције, веђ 
се тек мало иза тога одлучише, 
да поново уложе свој ковац у 
банку на најнижу добит. Металич- 
ка готовина поче мало по мало да 
расте, док г. 1852, кад се је по 
тадашњем прорицању имала да 
појави поновна криза, није досегла 
до 600 милијона. Ниска цијена 
робе (јер и трговци послије криза 
снижују цијену, пошто поводом 
мање зараде бива и промет слабији, 
а трговачким шпекулацијама нико 
се не занима), мала добит а доста 
капитала вратише мало по мало 
старо повјерење, док год. 1857, 
ушљед завођења разних нових пре- 
дузеђа, износ мјеница у банкама 
не порасте од 100 на 650 милијона, 
а металичка готовина паде од 
600 на 180 милијона. У Сједиње- 
ним Државама имала је тада да 
букне нова криза, која тресну ци- 
јелом Европом иа чак и Бразили- 
јом и Јавом, проузрокујуђи свуда 
велике губитке, ограничење рада, 
затварање фабрика и т. д.

То исто стање у банкама био је 
узрок и свим иотоњим кризама, те 
тако економисте из годишњих бан- 
чиних извјештаја могу дапредскажу 
свако понављање кризе. Данас се 
н. пр. чини, да је портфељфранцуске 
банке дошао 31. октобра о. г. до 
свог максимума и то са 1396 ми- 
лијона, али овијех дана бијаше веђ 
пао па 1204 милијона. Металичка 
готовина бијаше сесмањила на 2704 
милијона, али и у тој суми она је 
ипак била много виша од мини- 
мума у претходној кризи (1850 ми- 
лијона).

Како се је исто стање могло 
нримјетити и код других великих 
емисионалних банка, може се поу- 
здано тврдити, да данашња криза 
не само што ђе се поправити за 
неколико година, као што су ли- 
квидирале и све друге кризе, но 
Ее она нестати још брже, јер су 
данашње банке много више навик- 
нуте на борбу но пређашње. Су- 
више данашња криза није општа; 
она је настала у Сјеверној Амери- 
ци, проузроковала велике губитке 
у Холандији, одјекнула у Њемач- 
кој, Италији и Аустро-Угарској, али 
готово се није ни дотакла Енгле- 
ске и Француске.

ф В. Милош КривокапиЋ
Пишу нам из Никшића од 14. но- 

вембра 1907 . Јуче смо црној земљи пре- 
дали остатке врлога нашега витеза, вој- 
воде Милоша Кривокапића. На глас о 
његовој смрти слегло се мноштво на- 
рода из Никшића и околине Никшићске, 
свак је хитао да рече пошљедње збогом 
војводи Милошу, који је све Црногорие, 
а особито млађи нараштај задужио и 
заслужио, да се на гвега угледа.

Нека ми допусти то славно уредниш- 
тво да овдје у блиједој прти изнесем 
живот и рад војводе Милоша, а остав- 
љам вјештијем иеру да свијету прикаже

овог нашег кршног крајишника (то је већ 
учињено у 50. бр. „Гласа Црногорца-" Ур).

Војвода Милош родио се 1819. године 
у Цуцама. У 24. години постао је перја- 
ник код владике и Господара Црногор- 
ског Петра II. Петровића. У тој служби 
остао је све до смрти владике Рада, као 
тјелохранител>, а послије владичине смрти 
— иочивши Господар, Књаз Данило име- 
нује га за капетана племена цуцког. По- 
слије годину дана капетанске службе, 
добио је титулу сердара, а доцније, за 
јунаштво на Граховцу — постао је вој- 
вода и члан сената. Као сенатор служио 
је 15 година на потпуно задовољство и 
покојног Књаза Данила и сретно-влада- 
јућег Госиодара, Књаза Николе. Послије 
иреустројства сената, он је са многим 
његовим друговима пенсионисан, а остао 
је и даље војводом свога племена и др- 
жавнијем савјетником све до 1876. године. 
Кад се те године објавио рат Турској, 
Њ. Кр. Височанство Књаз Господар ста- 
вио га је на чело једном одјељењу вој- 
ске као бригадира.

Од већих и замашнијих ратнијех под- 
вига војводе Милоша, споменућу само 
важнијр, као:

При ударцу на Жабљак, војвода је био 
у првијем редовима и соколио војску го- 
ворећи: „ово је престоница Иванова не 
жалимо и живот дати, да је освојимо!" 
На Граховцу је предводио Цуце против 
војске Кадри-паше, ту се ранио и посјекао 
пет турских глава. За јунаштво у томе 
боју, пок. војвода Мирко, од општег 
илијена даривао му је хата и сабљу јед- 
нога посјеченог бега.

Годину ратовања 1862. издржао је на 
иајмучлијим положајима. Једном је са 
своја два брата улетио у ордију Дервиш- 
паше, гдје су сва тројица рана допанули. 
Војвода Милош и рањен продужио је ра- 
товање и носећи руку о грлу, у Киту 
посјекао је двије турске главе.

У вријеме Вукаловићевог усганка на 
Турке, војвода Милош предводио је своје 
племе и свом снагом помогао, да се Хер- 
цеговци ослободе испод непријател>скога 
јарма.

У пошл>едњем рату био је на најваж- 
нијим положајима и као лични јунак и 
као мудри, одлучни војсковођа. Он је на 
безброј мјеста у бојеве као ратник летио, 
као војсковођа њима уиравл>ао, а свуда 
да покаже: како ваља служити Господару 
и домовини!

Није чудо, да се око покојникова са- 
мргног одра окупио, што се вели, бије- 
ли свијет, да му ода пошљедњу почаст, 
а ко није учествовао лично, тај је пис- 
мено изјавио саучешће, тек толико могу 
рећи: да је тога дана, на погребу вој- 
воде Милоша пред црквом у Риђанима 
учествовала лично или у мисли сва на- 
ша домовина. А Књажевска Влада, из 
нризрења на његове ванредне заслуге за 
домовину, наредила је да се покојник 
сахрани о државном трошку.

Њ. Кр. Височансгво Књаз Господар 
послао је своје саучешће и наредио, да 
Га на иогребу заступа стари ратник Но- 
вак Рамов Јововић. — Своја саучешћа 
послали су Високопреосвештени г. Ми- 
трополит, министри, државни савјетници 
и остали виши службеници у земљи и 
народни посланици. Њ. В. Књаз Мирко 
у пратњи г. бригадира Влажа Бошковића 
учествовао је лично ири иогребу, а тако 
и војвода Божо и војвода Ђуро Нет- 
ровићи, и многобројни стари ратници, 
које је некад војвода у бојевима пред- 
водио и цио Никшић са околином.

Завршујем овај допис шиљући вам 
говор г. Мијушка Мијушковића, који је 
изговорио над гробом покојног војводе, 
и у којем га је оцргао и као човјека и 
рагника. Говор гласи:

„Тужни зборе!
Овдје међу нама, у мртвачком сандуку, 

лежи цуцки војвода Милош Кривокапић.
Војводо Милошу, зар витеже, војско- 

вођо и истињаче нас остављаш и иола- 
зиш Богу на истину? Војводо! Остављаш 
драгу ти домовину, јуначку Црну Гору, 
твога Господара, цара јунака, коме си 
искрено иомагао тијем га именом на- 
звати и највишом светињом у души ти 
остати. Оставл>аш и родно ти мјесто не- 
побједиме Цуце, цуцки војводо, а катун- 
ски орле!

Војводо, ратниче, војводо истињаче, 
војводо војсковођо, с тобом се тешко 
опростити, зато што си драгу ти домо- 
вину много задужио.

Господине војводо! Ти ћеш мени оп- 
ростити, цјто ми знање не допушта, да 
побројим твоја јуначка дјела, којима си 
Црну Гору задужио.

Ти си онај јунак, који си витепЈки по- 
служио три црногорска Господара, нр- 
вог Господара Петра 11-ог Петровића и 
генија српског; тако си га послужио вој- 
водо, да се можеш уврстити у киту ге- 
нијева Горског Вијенца. —А на Граховцу 
послужио си муњовиту круну и оштру 
сабљу српског витеза и црногорског Го- 
сподара Књаза Данила, када оно силни 
Кадри-паша шћаше да смрви драгу ти 
домовину. Онда си војводо, са ледене 
стијене громко нодвикнуо твоје јуначко 
племе: напрлјед цуцки соколови, да по-

служимо Књазу Господару, великом не- 
умрлом Војводи Мирку Петровићу и 
драгој нидомовини!

На твој позив твог иигда непобједи- 
мог племена, послужисте Књаза Госио- 
дара, Великог Војводу Мирка Петровића 
и домовину, те опет са истим а под 
истим уништисте силу Кадри-паше ца- 
ревога, и са тијем задивисте у чуду од 
јунаштва цио свијет гдје смртни л>уди 
живе.

За гвоје подвиге, војводо, колико ге 
цијенио огњевити Књаз Данило, а јед- 
ном је рекао својим одабралим Црногор- 
цима, „да га мегдан дође да би војводо, 
најлрије на њега тебе оправио".

Војводо храбри!
Није ово давно било, када оно најви- 

Јна круноносна глава, којој неумитна 
историја то ираво може признати, наш 
царјунака, управљаше редовима његових 
Црногораца на Вучијем-долу и када са 
круном на глави а оштром сабљом у 
руци бјеше се ставио између редова 
својих бораца, и силне војске отомалске. 
У гом трену послужи цара јунака а твом 
племену рече „ми Цуце шанца градити 
нећемо".

Што рече то и посвједочи, и цуцки 
барјак ирви унесе у царску ордију.

А сада храбри војводо, ирије но ти 
речем пошљедње с Вогом, најпонизније 
те молим, да поздравиш твоје ратне 
другове, да се помолите Богу, за здрав- 
л>е и величину свога Господара и њего- 
ве јуначке Црне Горе, и с Богом, лака 
ти јуначка црногорска земл>а, коју си 
искрено л>убио!

Слава ти!“ Р.

КЊИЖЕВНОСТ, УМЈЕТКОСТ, ПРОСВЈЕТА
(Војно-сигнална азбука). Недавно је 

изишла у Тифлису на руском језику но- 
ва и скраћена војно-сигнална азбука са 
односним руководством од поручника В. 
Влаховића. Ко не зна с каквијема је теш- 
коћама и трудом скоичана извидничка 
служба уопЈпте, а на по се у ратно до- 
ба, тај не може цијенити вал>аност и 
вриједност ове практичне новине. Цијељ 
је ове азбуке: што мањом количином 
знакова (сигнала) чинити подробне из- 
вјештаје, ако их није могуће иредавати 
телеграфом или телефоном; затим: по- 
учити све без изузетка војнике (макар 
били и неписмени), да примају и запи- 
сују сигнале.

Азбука је саставл>ена специјално за 
иредају свијех извидничких и стражар- 
ских извјештаја, но, — њоме се могу да- 
вати и нијеме команде у рату. Ради по- 
требе у озбиљнијим тајнама, као и кон- 
гролисању наредаба, које долазе од ви- 
ших старјеЈнина, служи особита секретна 
таблица за официре. Сигнализација Вла- 
ховића иревазилази семафорну и теле- 
графску сигнализацију Морзе-а лакоћом 
учења и памћења; у њој је свега шест 
условних знакова, (а код Морзе-а су 29 
семафорних и 44 телеграфских). Доста 
је 10—15 минута, па да је и неписмени 
војник научи. По њој се може сигнали- 
зирати барјачићем, фењером, телегра- 
фом, као и разним предметима, који би 
били при руци; осим тога може се сиг- 
нализирати и разним звуцима, као: тру- 
бом, писком, звоном, гласом и др. Азбу- 
ка ова саставл>ена је у три типа и врло 
се лако могу поједини типови мијењати. 
Она је усвојена у војсци кавкаских кор- 
пуса, по препоруци добро познатог ге- 
нерала Мишченка, у чијем се је подручју 
г. Влаховић и истакао.

Препоручујемо ову новину и нашим 
официрима, гијем прије, што је она про- 
извод официра, ког су наше горе од- 
њихале.

Књижица се добија код писца (Тифлис|>, 
ШтабЂ 2-го корпуса).

ДОМАЋЕ ВИЈЕСТИ
Из Народне Скупштине. У четвр- 

так 22. о. мј. почео је претрес Адресе у 
Народној Скупшуини. Извјестилац адрес- 
ног одбора г. Мирко Мијушковић, иро- 
читао је нацрт Адресе, која је послије 
дужег дебатован>а у истој сједници у на- 
челу усвојена. Сјутрадан у иегак огпо- 
чео је претрес Адресе у појединостима 
и наставл>ен је у данашњој сједници. 
Претрес ће се довршити на сјутрашњој 
сједници. — У сједници од четвргка про- 
читани су укази Њ. Кр. В. Господара, 
којима се Народној Скупштини подноси 
на претрес приједлог државног буџета 
за г. 1908., приједлог закона о суђењу 
велеиздајничко — анархистичких злочи- 
на и приједлог закона о устројству вој- 
ске. Посланици су указе стојећи саслу- 
шали и поздравили их усклицима „Жи- 
вио Господар“. Све ове законске про- 
јекте Народна Скупштуна упутила је на 
иретрес својим одсјецима, који су иза- 
брали одборе за јђихово детаљно проу- 
чавање, послије чега ће Скупштини под- 
нијети извјештаје о њима. — У скуп- 
штинској сједници од данас иоред оста-



лог прочитан је указ, којим се овлаш- 
ћује г. министар предсједник, да може 
поднијети Скупштини на рјешење трго- 
вински уговор између Црне Горе и ца- 
ревине ГВемачке.

Буџет за годину 1908. Предлог бу- 
џета државних прихода и расхода за г. 
1908. штампан је и поднесен Народној 
Скупштини на претрес. У преддогу пред- 
виђенисудржавни приходи сакр. 2,803.157, 
а са толиким износом предвиђени су и 
државни расходи. У сравњењу са буџе- 
том од г. 1906, који важи и за год. 1907, 
приходи за г. 1908. предвиђени су са кр. 
330. 257 више од прихода предви^ених 
за год. 1906., и то поглавито код царин- 
ских прихода који из године у годину 
стално расту, као и код пореза који ве- 
ћим дијелом стоји у тијесној вези са 
напредовањем царинских прихода. Суви- 
ше, држава је ове године узела под своју 
управу и монопол цигар-папира, који је 
приход до сад ишао у корист цетињске 
општине, а овој је у мјесто тога буџе- 
том одредила повремену годишњу помоћ 
од 15.000 круна. Према увећаном приходу 
предвиђен је сразмјерно и већи државни 
расход, којим би се у првом реду по- 
могло нашој привреди уређењем бољих 
и бржих саобраћајних срестава, рацио- 
налним подизањем разних грана домаће 
привреде, изучавањем класифицирања и 
правилнијег опорезовања земљишта итд., 
а затијем и народној просвјети отвара- 
њем нових средњих и основних школа 
и поиравком досадашњег слабог стања 
наших учитеља на основу новог школ- 
ског закона, који је претресан и усвојен у 
прошлогодишњој Народној Скупштини. 
Осим тога, предвиђена су овим вишком 
лијепа и издашна благодјејања за издр- 
жавање добрих ученика у нашим и стра- 
ним стручним школама.

За ироучавање буџетског иројекта На- 
родна Скупштина изабрала је у четвртак 
из своје средине финансијски одбор од 
9 чланова, у који су ушли: г.г. Саво Ву- 
летић, Сава Драговић, Алекса Поповић, 
д-р Митар Радуловић, Нико Татар, Вуко 
Кривокапић, Мило Дожић, Медо Лукаче- 
вић и Ристо Бошковић. Одбор је иза- 
брао себи за предсједника г. Мила До- 
жића и одмах је отпочео свој рад.

(Како је радницима у Америци?)
Бечки лист, „Цеие Егеје Ргезбе“ у свом 
броју од 11. новембра о. г., доноси о 
тешким радничким прилика у Америци 
од ријечи до ријечи ово:

Велики океански пароброди, који су 
до сада скоро сваки дан водили пут 
Америке на хиљаде исел»еника, воде сада 
раднике натраг према старој Европи. У 
мало недјеља, од кад је американска 
криза ступила у садањи тешки стадиј, 
одједном се осјетно промијенила слика 
исељеничког саобраћаја. Још у почетку 
октобра настојале су велике чете словен- 
ских радника, које су се биле укрцале у 
јадранским лукама, да нађу зараде с 
оне стране мора; али веома мало их је 
дошло до тога да ступе на жељено 
земљиште слободне Америке, јер још 
прије доласка било им је казано на лађи 
од агената посредничких завода, да је 
нестало радње и да би најбоље урадили, 
да се поврате кући с истим паробродом.

Паробродарска друштва имаду сада 
прилике да заслуже новац превозећи 
раднике у прогивном правцу. Сви су 
бродови препуни на повратку из Њу- 
Јорка у луке сјевернога у средоземнога 
мора, за много недјеља унаиријед пред- 
бил>еже се путници на јефтина мјеста 
грећега разреда. Цијена вожње била је 
за повратак повећана. Талијанци, Маџари, 
Пољаци и Руси бјеже из Сједињених Др- 
жава, јер брже могу да нађу у старој 
домовини радњу, прије од њих презрену 
и јако слабо плаћену према американ- 
ским приликама. Кад би још могло бити 
сумње, да је у Сједињеним Државама уз 
новчану наступила и индустријска криза, 
морао би то објасниги покрет радника 
— 400.000 радника било је отпуштено у 
ливницама гвожђа, у рудницима угл»а у 
великим електричним предузећима, у гра- 
ђевинским друштвима и жељезницама, а 
слиједиће и друге велике редукције, јер 
је покрет стопрв отпочео. Сасвијем је 
ириродно, што Американци настоје осигу- 
рати домаћим радницима оно радње, што 
још има и послати исељенике кући. Тако 
се је потоњијех недјеља искрцало у Трсту 
и на Ријеци већ хиљаде исељеника, који 
приповиједају страшне ствари о оску- 
дици радње и пословном преокрету у 
сјеверној Америци. Данас се јавља, да је 
један иароброд сјеверног њемачког Лојда 
оставио Њу-Јорк са 2700 путника трећега 
разреда и кренуо пут Бремена. Аустро- 
Американа, Кунард-линија и оба талијан- 
ска иаробродарска друштва воде сваки 
својим паробродом хиљаде према оба- 
лама средиземног мора.

У мало недјеља биће се повратили у 
Европу сви они исељеници који су били 
нашли зараде у индустријским иредузе- 
ћима, а сада су одједном остали без 
радње.

Овако „К’еие Ргеје Ргеззе", а ми зебе- 
мо кад уз оваке прилике видимо гдје 
наши људи чезну још увијек за Амери- 
ком, а не знаду што их тамо чека.

ТЕЛЕГРАМИ
Дорпат, 21. новембра. Овдаш- 

њи је универзитет привремено за- 
творен.

Москва, 22. новембра. Нека же- 
на покушала је атентат с бомбом 
против генералног губернатора Хер- 
шелмана, који није успио. Жена је 
тешко рањена и пренесена у бол- 
ницу, тако исто је и кочијаш Хер- 
шелманов рањен.

Кијев, 22. новембра. Пошто је 
универзитет затворен, губернатор је 
одредио да се сви јеврејски ђаци 
из вароши ишђерају.

Цариград, 22. новембра. Данас 
је била код Зиновјева сједница свију 
овдашњих посланика, која је траја- 
ла четири часа. Предмет вијеђања 
биле су правне реформе у Маће- 
донији.

Софија, 22. новембра. Трговин- 
ски уговор између Бугарске и Ру- 
сије потписан је.

Атина, 22. новембра. По наред- 
би цара Франца Јосифа отпловиђе 
један ратни брод у Пиреј, да уче- 
ствује у свечаностима приликом 
вјенчања Књаза Ђорђа.

Будимпешта, 23. новембра. По- 
тпуно је неоснован глас, да је про- 
тив надвојводе Франца Фердинан- 
да покушаван атентат.

Петроград, 23. новембра. Данас 
је почео процес против социјали- 
стичких посланика из друге Думе, 
који су оптужени за велеиздају. Тим 
поводом чинили су универзитетски 
ђаци манифестације, а 75.000 рад- 
ника прекинули су рад, али мир 
није ипак нигдје нарушен.

Биоград, 23. новембра. Скупшти- 
на је отворена. Стојановиђ је у 
име самосталаца протестовао због 
потоњих општинских избора.

Петроград, 23. новембра. У јед- 
ној од главних варошких улица 
затворени су чланови неког новог 
раширеног анархистичког друштва. 
Сгшсак друштвених чланова и раз- 
ни планови такође су нађени.

Шверин, 24. нов. Бугарски Књаз 
Фердинанд вјерио се синођ с прин- 
цезом Елеонором Рајс-Кестриц.

Софија, 24. нов. Предсједиик Ми- 
нистарства извијестио је Скупштину 
о вјеридби Књаза Фердинанда. 
Скупштина је овластила свог пред- 
сједника да Књазу изјави њена че- 
ститања.

Петроград, 24. нов. Све фабри- 
ке у којима су радници били пре- 
кинули радњу, данас су и опет по- 
челе радити. Мир и ред није нигдје 
нарушен.

Званични огласи 
ОБЈАВА

У канцеларији потписане управе 
на 2. децембра ов. год. држађе се 
јавна лицитација за набавку меса, 
хљеба, масти, уља слатког, млије- 
ка, паште, ориза, гриза, пасуља и 
других сочива, папра, соли, кафе, 
цукра, чаја, вина, ракије, .петроле- 
ума, штерика и сапуна, потребног 
за болницу „Данило 1.“ за вријеме 
од 1. јануара до 31. децембра
1908. год.

Они који би жељели лицитирати 
могу добити нужна објашњења и 
прије дана лицитације у кацела.рији 
управе болнице „Данило 1“.

Број 643. Из кацеларије Управе 
болнице „Данило 1.“ на Цетињу 
17. новембра 1907. 1,2.

ОБЈАВА
ДРЖАВНИ КАЛЕНДАР Кња- 

жевине Црне Горе за 1908. годину 
изађи ђе до 20. децембра ове 1907. 
год., што се свима државним над- 
лештвима ставља на знање и упра- 
вљање.

Број 908. Из кацеларије Књ. Ми- 
нистарства Финансија и Грађевина,
16. новембра 1907. год. на Цетињу.

1,3.

позив
У смислу рјешења Књ. Обласног. Суда 

у Бару, број доњи, позива се одбјегли 
Аљо Оџин Шабић, из Туђемила, опту- 
жен за злочин убиства извршеног у Ту- 
ђемилима 20. јуна ов. год. над својом 
сестром Кајом, да на дан 16. јануара 
1908. год. у 9 часова пр. подне предста- 
не потписаном Суду, ког ће се дана, и 
у одсуству убице, одржати јавна распра- 
ва и пресуда изрећи, ма и на његову 
штету.

Број 373.—V. 1907.-28.
У Бару, 6. новембра 1907. год.

Књ. Обласни Суд, 
Вршилац дуж. предсједника,

3,3. А. В. Рађеновић.

Приватни огласи
ГОСТИОНИЦА И КАФАНА

„К0С0В0“
потпуно реновирана, отпочела је свој рад 
16. о. м..

Поред добре кујне, снабдјевена је чис- 
тим и добрим пићем, те се најтоплије 
препоручује и моли за што већу посјету.

Цијене умјерене, услуга гачна и брза. 
Цетиње, 16. септембра 1907. г.

С поштовањем 
Никола Кнежевић

р. 49. бр. 419. 6,11. гостионичар.

ИЗЈАВА
браћи Србима у Бјут,-Монтани 

Америка.
Из 41-ог броја „Слободне Ријечи“ до- 

знадосмо, да је неки Косијер истакао 
се као скупљач прилога за новоподиг- 
нуту нашу школу у Косијерима и да му 
је само на једном скупу дато 1.500. круна.

Потписани, у име општинара општине 
косијерске имамо част извијестити вас, 
драга браћо, да је наша школа подиг- 
нута у здравље Њ. Кр. Височанс гва нашег 
узвишеног Господара и заузимањем и тру- 
дом наше браће општинара.

И ако новац нијесмо иримили, ипак 
сматрамо за дужност, овим путем изја- 
вити вам нашу најсрдичнију благодарновт 
на иожргвованим прилозима с молбом, да 
нам пошаљете имена свијех ириложника, 
као и своту коју је поједини приложио, 
да их, уз захвалност објавимо преко ли- 
ста „Глас Црногорца“ исто као да смо 
новац примили. Исговремено молимо и за 
име нама непознатог скупл»ача, те да га 
не поштедите, као у писму упућеном 
„Слободној Ријечи“.
У Косијерима, 23. новембра 1907. год.

За Општину КосиЈерску
Јоко Л. Ђурковић 
Нико С. Ђурковић

р. 157 бр. 499 1,1 чл. школ. одбора

ЈАВНА БЛАГОДАРНОСТ
Приликом смрти нате незаборавл>ене 

супруге, односно: мајке, бабе, свекрве, 
таште и сестре.

Ј- Емшјане Огњеновић
која се преставила 13. тек. мјесеца у 58 
години свога живота; сматрамо за нај- 
светију дужност захвалити Њ. Њ. Кр. 
Кр. Височанствима Књазу Господару и 
Књегињи Милени, који нам своје високо 
саучешће у нашој великој жалости изја- 
више преко свог дежурног ађутанта.

Неизмјерна хвала својти и пријатељима, 
као и поштованом грађанству вароши 
Цетиња обојег пола, који на глас смрти 
покојнице похиташе да нам изјаве своје 
саучешће.

Хвала пријатељима из Бајица, Доњег 
Краја и осталим који покојницу оплакаше 
и до вјечне куће испратише; као и све- 
штенству: протопрезвитеру Крсту Мата-' 
новићу и ђакону Иву Калуђеровићу.

Једном ријечи, хвала свакоме који нам 
у нашој тешкој жалости изјавише своје 
саучешће, телеграфично или писмено. 

Цетиње, 20. Новембра 1907.
Ожалошћени супруг Шпиро, 

са осталом родбином.
р. 133. Бр. 497. 1,1.

ЈАВНА ЗАХВАЛНОСТ

Приликом смрти и погреба нашеганикад 
непрежаљеног мужа, оца, брата, стрица 
и ђеда

ВОЈВОДЕ

| МИЛОША КРИВОКАПИЋА,
који се 12. т. мј. пресели у вјечност у / 
88. години свога вијека, — овијем путем 
изјавл»ујемо нашу велику и доживотну / 
захвалност: Његовом Крал>евском Висо- 
чанству, који, на глас о смрги покојни- 
ковој изволи наредиги, да Га на погребу 
заступа госп. Новак Р. Јововић, и преко 
Њ. В. Књаза Мирка изјави нам Своје 
саучешће.

Доживотну благодарност дугујемо Ње- 
говом Височансгву Књазу Мирку, који и 
у пратњи г. бр. Б. Бошковића дође да 
лично погребу учествује, чименамје жа- 
лост и тугу ублажио.

Хвала г. г. министрима и великодостој- 
ницима, који нам личним присуством или 
писмено своје саучешће изразише.

Захваљујемо г. г. војводама Божу и 
Ђуру Петровићима, на личном учешћу 
ири погребу.

Хвала г. капетану стој. војске Сганку 
Грубачу, који је од куће до гроба са 
почасном четом испратио покојника и 
ирописане војничке почасти одавао.

Хвала браћи илеменицима никшићског 
и требјешког баталиона; Рудињанима, 
Трепчанима, Граховљанима и Цуцама, ко- 
ји у великом броју дођоше, спровод 
увеличаше и с нама заједно милог нам 
покојника до вјечне куће испратише и 
онлакаше.

Хвала г. г. свештеницима Благоју Ву- 
котићу и Саву Мрваљевићу, који над 
покојником црквени обред извршише; 
хвала г. учитељу Крњевићу, који са ђа- 
цима спроводу присуствова; хвала г. Ми- 
јушку Мијушковићу, на дирљивом гово- 
ру над гробом покојниковим.

Хвала, вјечна хвала сваком, ко нас се 
у овој жалости сјети и исту нам својим 
саучешћем олакша.
Никшић, 18. новембра 1907.

Ожалошћ-ени:
супруга Радуша; син Драго; кћери: Маре, 
Ружица и Милосава; снахе: Јаница, 
Видна и Драге; брат Јанко; синовац 
Вуко; унучад: Божо, Мато, Милутин, 
Ђуро, Марко, Јово, Блажо, Владо, Бо- 
жо, Душан, Добрана, Стана, Пеграна, 
Милица и Златана. р. 262. бр. 498 1,1.

ЈАВНА БЛАГОДАРНОСТ.

Ненадном смрти нашег никад непре- 
жал>еног сина, односно брата и синовца

у Ђура Милова МарковиЂа,
којега нам послије кратког али врло теш- 
ког боловања, немила смрт отрже 10. ов. 
мј. у болници „Данило 1.“ на Цетињу, у 
зачетку своје бујне младосги — у 17. год. 
свога живота и тим нам зададе иретеш- 
ки и неизл>ечими удар, поводом чега, 
овим путем изјављујемо своју најискре- 
нију благодарност госп. Др. Станку Ма- 
тановићу на његовом својском заузимању 
да покојнику што више л>екарске помо- 
ћи укаже; г. г. Војводи Пламенцу, Шпи- 
ру Поповићу, официрима: капетану Луки 
Гојнићу и Милу Матановићу; поручику 
Саву Вукмановићу; подофицирима: Милу 
Ђуровићу, Нику Шоћу, Анту Бранковићу 
и Нику Пламенцу, који покојника у ње- 
говој тешкој болијести својом посјетом 
удостојише, као и грађанству вароши 
Цетиња, који га до Црне Греде испра- 
тише.

Особита пак хвала предсједнику оп- 
штине Ријечке г. Шћеповићу, свештени- 
ку Милу Јовићевићу, учитељу Андрији 
Јовићевићу с ђацима, кан. Нику Попови- 
ћу и многим другим угледним грађанима 
вароши Ријеке, који покојника близу Оће- 
вића предусретоше и тим спровод прек о 
Ријеке увеличаше.

Братска иак хвала Крњичанима, који 
покојника на Ријеку Црнојевића а тако 
и на Луку Крњичку предусретоше; Ше: 
танима, Сеочанима, Годињанима и Боље- 
вићима, који покојника до вјечне му ку 
ће заједно са овијема доиратише и опла- 
каше и са тим нам бар у неколико тугу 
ублажише.

Свијема дакле и свакоме, који нам у 
овој нашој иреголемој тузи учествоваше 
— вјечита хвала.

Крњице 14. новембра 1907. г.
Ожалошћени:

мајка Јована, браћа: Саво и Крсто; 
стриц Марко, са осталом породицом.

р. 230, бр. 495 1,1.

Штампа К. Ц. Државне Штампарије


